
  نشست ایران و تروئیکای اروپایی 

کرات در ژنو ماراتن جدید مذا
 غریب آبادی: گفت وگوی صریحی داشتیم

آرمان ملی: پس از کش و قوس های فراوان قرار بر این 
شد تا نمایندگان تروئیکای اروپایی با نمایندگان ایران در 
نشستی مشترک و دستور کارهای مقرر به بحث و گفت وگو 
بپردازند. بر همین اساس نیز روزگذشته معاونان وزرای 
خارجه انگلیس، آلمان و فرانسه با همتای ایرانی خود به 
کراتی که دو سال در کما فرو رفته  کره پرداختند. مذا مذا
کراتی که علی باقری، معاون سیاسی  بود و  از آخرین دور مذا
پیشین وزارت خارجه با سه کشور اروپایی انجام داد، دو 
سال گذشته  است. این نشست، در شهر به خزان نشسته 
»ژنو« برگزار می شود و دستور کار طبق اعلام سخنگوی 
 وزارت خارجه ایران، موضوعات دوجانبه، منطقه ای و 
بین المللی است. البته اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت 
گفت وگوهای آتی با سه کشور  امور خارجه اظهار کرده: »
گفت وگوهای انجام شده با آن ها در  اروپایی در ادامه 
حاشیه اجلاس سالانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
در نیویورک است. در این دور از گفت وگوها که از همان 
نیویورک برنامه ریزی شده، طیفی از مباحث و موضوعات 
منطقه ای و بین المللی از جمله موضوع فلسطین و لبنان 
و نیز موضوع هسته ای مورد بحث و تبادل نظر قرار خواهد 
کرات در گستره طیف دوجانبه،  گرفت«. دستور کار مذا
که  می دهد  نشان  هسته ای  و  بین المللی  منطقه ای، 
از قبل  کرات جدید پیچیده تر و مطول تر  حکایت مذا
کراتی می تواند به  خواهد بود. البته تنوع موضوعات مذا
توافق نهایی امتیاز دربرگیری بیشتری بدهد اما به همان 
کرد.  اندازه، دستیابی به توافق را هم سخت تر خواهد 
کرات هم طول و عرض  در دیگر سو، طیف مخالفان مذا
مخالفتشان بیش از قبل خواهد شد،  چه آنکه آنها حتی 
کنون  کره با محتوای هسته ای مخالف هستند و ا با مذا
که مسائل دیگری نیز قرار است در داخل آن گنجانده 
شود، طیف مخالفت ها افزوده می شود. برخورد مخالفان 
با موضوع »برجام دو« که قرار بود مسائل منطقه ای را در 
بربگیرد در دوره ریاست جمهوری حسن روحانی آن چنان 
تند بود که به سرعت موضوع به کما رفت. اما این بار قرار 
کرات شامل محورهای متنوعی از بین المللی  است این مذا

و منطقه ای و دو جانبه باشد. 
 معادله پیچیده 

کرات با  در دیگر سو، سه کشور اروپایی حاضر در مذا
ایران نه می توانند مدعی نمایندگی اتحادیه اروپا باشند و 
نه نماینده ۵+۱ یا متقاعدکننده پنج عضو شورای امنیت. 
کره حضور ندارد  آمریکا به دلیل خروج از برجام در مذا
کشور بازگشت  و شرط ایران برای حضور نماینده این 
این عضو به توافق ۲۰۱۵ و انجام تعهداتش است که عملا 
کرات هم  غیرممکن به نظر می آید. حضور روسیه در مذا
در شرایط فعلی عملا به نفع ایران نیست چون موضع 
اروپایی ها در مقابل روسیه به دلیل مساله اوکراین اصلا 

مثبت نیست. 
کرات در ژنو  آغاز مذا

از  اروپایی  تروئیکای  با  ایران  نمایندگان  نشست  
شامگاه پنجشنبه در شهر ژنو سوئیس آغاز شده و این 
اولین دیدار پس از انتخابات اخیر ایالات متحده است 
و هدفشان این است که ببینند آیا می توان پیش از ۲۰ 
انویه، زمانی که ترامپ تحلیف می شود، حرکتی ایجاد  ژ
کرد. مجید تخت روانچی، معاون وزیر امور خارجه کشور و 
کره کنندگان هسته ای ایران با دیپلمات های ارشد  از مذا
بریتانیا، آلمان و فرانسه موسوم به »تروئیکای اروپایی« 
هماهنگ کننده  با  نیز  پنجشنبه  شامگاه  و  کرد  دیدار 
کاظم  ارشد اتحادیه اروپا دیدار داشت. در این رابطه »
غریب  آبادی« معاون حقوقی و بین الملل وزیر امور خارجه 
ایران جمعه در ارتباط با دیدار خود و مجید تخت روانچی با 
»انریکه مورا« معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
در ژنو در صفحه اجتماعی ایکس نوشت: »با انریکه مورا 
گفت وگوی صریحی در مورد طیفی از موضوعات و همچنین 
کرات هسته ای و رفع تحریم در پرتو تحولات  چشم انداز مذا
جدید داشتیم«. رویترز در این رابطه می نویسد: »سطح 
که  شد  برجسته  زمانی  طرف   ۲ هر  بین  بی اعتمادی 
کشورهای تروئیکای اروپایی در ۲۱ نوامبر قطعنامه ای علیه 
ایران را پیش بردند که ناظر اتمی سازمان ملل را موظف کرد 
تا یک گزارش »جامع« درباره فعالیت های هسته ای ایران تا 
بهار ۲۰۲۵ تهیه کند«. دیپلمات های اروپایی گفتند که این 
باعث می شود جلسات ژنو بیشتر یک »جلسه هم فکری« 
متمرکز بر نگرانی های متقابل آنها در مورد نحوه رسیدگی 
ترامپ به پرونده ایران باشد. سه مقام ایرانی اظهارداشتند 
که هدف اصلی تهران یافتن راه هایی برای »تضمین لغو 
تحریم های« اعمال شده از سال ۲۰۱۸، پس از نقض توافق 
هسته ای ۲۰۱۵ بین ایران و شش قدرت جهانی توسط 
ترامپ است. یکی از این سه مقام گفت: »هدف، استفاده 
گر پیشرفت  از نشست ژنو برای یافتن زمینه مشترک است و ا
کنیم، واشنگتن می تواند در مرحله بعدی به آن بپیوندد«. 
یک مقام اروپایی هم افزود: هدف اصلی این است که 
توافق بر سر یک جدول زمانی تقویمی و چارچوبی برای آغاز 
کرات حسن نیت صورت گیرد تا تعهد روشنی از سوی  مذا
ایرانی ها برای آغاز گفت وگو درباره چیزی مشخص قبل از 

آمدن ترامپ وجود داشته باشد. 
 نمایندگان ایران و انریکه مورا

معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام 
کرد که در روز پنچشنبه ۸ آذرماه با ۲ دیپلمات ارشد ایرانی 
کاظم غریب آبادی« دیدار و  »مجید تخت روانچی« و »
رایزنی کرده است. انریکه مورا، معاون مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا، جمعه در حساب کاربری اش در 
شبکه اجتماعی ایکس با تکرار برخی از ادعاها در مورد 
حمایت نظامی ایران از روسیه در جنگ اوکراین در مورد 
این دیدار نوشت: »با معاونان وزیر خارجه ایران، تخت 
روانچی و غریب آبادی گفت وگوی صریحی در خصوص 
حمایت نظامی ایران از روسیه که باید متوقف شود، مسأله 
هسته ای که به راه حل دیپلماتیک نیاز دارد، تنش های 
منطقه ای که جلوگیری از تشدید بیشتر آن از سوی همه 

طرف ها مهم است و حقوق بشر داشتم«.

گر زمانی که مسعود  آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید ا
پزشکیان در قامت رئیس جمهور برای نخستین بار واژه 
»وفاق ملی« را به زبان می آورد مقصود و منظور خود را از 
این واژه و به کارگیری آن در قالب گفتمان دولت خود مطرح 
می کرد امروز با قرائت های مختلف از وفاق ملی و شائبه های 
ایجاد شده مواجه نبود. واقعیت این است که گسترده 
بودن مفهوم وفاق ملی و محدودنکردن به آن به واژه ای 
تعریف پذیر با چارچوب و حدود و ثغور خاص خود باعث 
شده که طی بیش از ۱۰۰ روز گذشته از دولت چهاردهم هر 
کسی آنچه را که برداشت می کند ارائه کند و بر اساس همان 
تعریف نیز به اقدام و عمل بپردازد. نمونه بارز این مساله 
را نیز می توان در نوع برخورد و مواجهه بهارستان نشینان 
نسبت به وفاق پزشکیان دید که به هر نحو دوست دارند 
وفاق را معنی می کنند و معتقدند که چون تعریف خودشان 
از وفاق ملی درست است لذا رئیس جمهور و دولتمردان 
نیز باید بر مبنای همین تعریف پیش بروند. کافی است 
نگاهی به اتفاقات و حواشی چند وقت اخیر در روابط میان 
مجلس و دولت بیندازیم تا دریابیم که آنچه میان دولت و 
مجلس وجود دارد نه وفاق که نوعی بده بستان سیاسی 
است. به بیان ساده تر روابط میان مجلس با دولت به 
اتوبان یکطرفه ای می ماند که دولت فقط در حال تلاش 
برای ایجاد وفاق بین طرفینی است؛ اما مجلس صرفا دنبال 
دستارودهای خود از مواجهه و تعامل با دولت است و به 
طور کلی بهارستان نشینان چندان قرائت رئیس جمهور و 
پاستورنشینان از وفاق ملی را قبول نداشته و برنمی تابند. 
از همین رو است که می بینیم هنوز که سه ماه و اندی از 
دولت پرشکیان گذشته با طرح مسائل مختلفی دولت را در 
تنگنا قرار می دهند تا انتظارات آنها را برآورده کند. نمونه بارز 
این مساله را نیز می توان در ماجرای انتصاب محمدجواد 
ظریف به معاونت راهبردی رئیس جمهور دنبال کرد که از 
روز انتصاب تا امروز مجلسی ها به ویژه تندروها و دلواپسان 
بهارستان به دنبال برکناری او از دولت هستند و برهمین 
مبنا برای اینکه این مهم حاصل شود ظریف و فرزندانش را 
مشمول قانون مشاغل حساس کرده اند. در حالی که بارها 
ح شده که تابعیت قهری اساسا به عنوان  این مساله مطر
تابعیت رسمی  پذیرفته شده نیست و مشمول این قانون 
نمی شود. نکته مهم تر از مواجهه مجلس با دولت اینکه 
حتی نمایندگان رئیس جمهور را تهدید به استیضاح و 
شکایت کرده اند و از طرف دیگر نیز گویی تمامی  مسائل 
و مشکلات مختلف کشور را کنار گذاشته اند و فقط مساله 
حضور ظریف در دولت مساله اول و آخرشان شده که همین 
مساله نشان می دهد نگاه مجلسی ها به مساله و مواجهه 
با دولت چگونه است. بر همین اساس است که باید اذعان 
داشت پزشکیان و دولتش مواجهه چندان خوبی را حداقل 
با این مجلس تجربه نخواهند کرد. چرا که هر جا مجلسی ها 
ببینند که اهداف و منویات شان حاصل نشده وفاق ملی 
را به راحتی کنار گذاشته و دولت را هدف هجمه و حملات 

خود قرار می دهند. 
 پشت پرده رفتارها 

گر از زوایه دیگری ببینیم شاید   رابطه مجلس با دولت را ا
به نتیجه بهتری دست یابیم که چرا وفاق ملی پزشکیان 
امروز با چنین شرایطی روبه رو است. از زوایه نگاه محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس که از قضا خود یکی از نامزدهای 
رقیب پزشکیان در انتخابات بود، اما در همان فردای 
انتخابات که به جایگاه خود یعنی رئیس مجلس بازگشت 
باب تعامل با رئیس جمهور و دولت آینده را بنا نهاد و حتی 

از شعار وفاق ملی پزشکیان نیز بسیار استقبال نمود و حتی 
در زمان اعلام کابینه به مجلس نهایت تلاش خود را کرد 
تا به رغم سعی تندروها در راستای انداختن برخی وزرای 
پزشکیان کابینه با تمامی  وزرا آغاز به کار کند و اسم آن را نیز 
تکمیل وفاق پزشکیان از سوی مجلس گذاشتند. هر چند 
که در همان زمان نیز صحبت هایی مبنی بر برخی تعاملات 
پشت پرده در خصوص کابینه و برخی مدیریت های دولتی 
وجود داشت اما هر چه بود وفاق در ظاهر بین دولت 
گفت ماجرای  و مجلس وجود داشت. اما شاید بتوان 
دکتر ظریف و قانون مشاغل حساس نقطه آغاز اختلاف 
میان مجلس با دولت بود و بازهم به رغم فشار تندروها 
برکنارگذاشتن ظریف از دولت قالیباف در مقام رئیس 
مجلس از پیگیری این مساله استنکاف می ورزید. حتی 
زمانی که مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ نشر و آثار رهبر 
انقلاب در توئیتی خبر موافقت رهبر انقلاب با اصلاح قانون 
مشاغل حساس و تابعیت قهری را تایید کرد، قالیباف نیز 
در جلسه علنی مجلس این روایت را تایید نمود؛ اما پرسش 
اینجا است که چه شد قالیبافی که طی 3 ماه یکبار به مساله 
ظریف و مخالفت با او نپرداخته بود، چهارشنبه گذشته با 
یک جمله ساده »انتصاب آقای ظریف در دولت غیرقانونی 
است« تغییر موضع ۱۸۰ درجه ای داد؟ اتفاقی که به همینجا 
ختم نشد و در نشست خبری با اصحاب رسانه نیز افزود: 
گر به جای آقای  »براساس قانون جاری خلاف است. من ا
ظریف بودم، با ظرافت کنار می رفتم، به آقای پزشکیان 
گر این لایحه قانونی بود  می گفتم من چند صباحی نباشم ا
گر نشد برنمی گردم«. این موضع گیری ها نشان  برمی گردم و ا
از ناهمخوانی رفتارهای آقای رئیس در ماجرای ظریف دارد 
ج  و این نکته را به ذهن متبادر می کند که رخدادهای خار
از مجلس در نوع موضع گیری قالیباف بی تاثیر نبوده است. 
آنطور که خبرآنلاین روایت کرده »ماجرا به یک جابه جایی 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بازمی گردد. جایی که 
احمد  حکم  با  محمودی  »وحید  انتصاب  خبر  انتشار 
میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان سرپرست 
مهدی  با  او  جایگزینی  و   » کشور بازنشستگی  صندوق 
مسکنی، مدیرعامل پیشین این صندوق که از نیروهای 
محمدباقر قالیباف بود، از همان ساعات اولیه باعث فعال 
شدن لشکر سایبری قالیباف علیه دولت پزشکیان شده 

است«. بسیاری این مساله را علت مواضع اخیر قالیباف 
و مخالفتش با حضور ظریف در دولت عنوان کرده اند و آن 
گر اینگونه باشد  را نوعی گروکشی از دولت خوانده اند که ا
باید پرسید که در این میان تکلیف وفاق ملی و توصیه مقام 
معظم رهبری بر حمایت و پشتیبانی از دولت چه می شود؟ 
اینکه حمایت و همگرایی با دولت با مناسبات پشت پرده و 
شرط و شروط باشد در نهایت چنین وضعی را رقم می زند 
کنون رئیس جمهور و دولت برای این مساله  و باید از هم ا
کنند تا در ادامه با چنین مشکلاتی  مهم چاره اندیشی 

مواجه نشوند. 
 وفاق ملی یا سهم خواهی؟ 

 چندی پیش بود که دولت لایحه تک فوریتی اصلاح 
به رغم  و  برد  مجلس  به  را  حساس  مشاغل  قانون 
صحبت های انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور یک 
کثریت آراء نمایندگان رد شد و لایحه  فوریت این لایحه با ا
برای بررسی عادی به کمیسیون مربوطه رفت تا مشخص 
شود مجلس هرگونه صلاح بداند با دولت تعامل خواهد 
کرد و از نظر آنها وفاق ملی نیز تعارفی بیش نیست. جایی که 
قالیباف در نشست خبری درباره وجود سلایق سیاسی 
مختلف در مجلس به خصوص مخالفان دولت و نحوه 
که  نظارت مجلس بر روی دولت بیان داشت: »وفاقی 
بخواهد با عدم رأی به یک فوریت بهم بخورد، نباشد بهتر 
است«. جالب اینکه به گفته خود دولتی ها در مورد اصلاح 
این قانون و بحث تابعیت قهری مقام معظم رهبری موافقت 
خود را اعلام کرده اما با این وجود مجلس رویه خود را طی 
گر برخی رفتارهای شائبه برانگیز است. شاید  می کند نشا
بهتر باشد بگوییم که در همین 3 ماه؛ ماه عسل دولت 
و مجلس به پایان رسیده و حال که مجلس برای تقابل 
با دولت به مستمسک قانونی روی آورده بهتر است تا 
دولت نیز محکم ایستاده و مواضع خود را بیان کند. چرا 
که دستاویز نمودن وفاق ملی برای رسیدن به خواسته ها 
مذموم و ناپسند است. چه اینکه سعید محمد، رئیس 
سابق قرارگاه خاتم الانبیاء نیز در ایکس نوشت: »وقتی 
مبنای همدلی و وفاق رضای خداوند و حل مشکلات مردم 
گر  گسستنی خواهد بود ولی ا باشد، آن وفاق پایدار و نا
مبنای وفاق سهم خواهی از قدرت و ثروت باشد در چشم 

به هم زدنی تبدیل به تقابل و نفاق می شود«.
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»آرمان ملی« مواجهه مجلس با دولت را بررسی می کند

 وفاق ملی یا اتوبان یکطرفه؟
   سعید محمد: مبنای وفاق سهم خواهی باشد تبدیل به تقابل و نفاق می شود

 آرمان ملی- مطهره شفیعی: محسن حاجی میرزایی، 
، یوسف پزشکیان را به عنوان  رئیس دفتر رئیس جمهور
رئیس جمهور  دفتر  رئیس  رسانه ای  دستیار  و  مشاور 
کرد. این انتصاب با حواشی ای همراه بود و  منصوب 
به ابزار هجمه مخالفان دولت به رئیس جمهور تبدیل 
شد. به عنوان نمونه رجانیوز نوشت: »پزشکیان نه تنها 
کنش منفی به انتصاب دامادش در نهاد ریاست  هیچ وا
جمهوری نشان نداد بلکه از انتصاب پسرش هم در نهاد 
رضایت دارد. نکته قابل توجه آنکه انتصاب های فامیلی 
در سمت های مهم دولتی چنان امر مذموم و ناپسندی در 
نزد عموم مردم است که حتی روحانی نسبت به انتصاب 
کنش نشان داد و خواستار لغو حکم او  دامادش نیز وا
شد. در زمان ریاست جمهوری روحانی رسانه ها نوشتند: 
»حسن روحانی پس از خبردارشدن از انتصاب داماد 
خود به عنوان معاون وزیر صنعت، او را به شدت توبیخ 
کرد. حسن روحانی از وزیر صنعت خواسته است که حکم 
معاونت برای کامبیز مهدی زاده را لغو کند. رئیس جمهور 
از اینکه بدون مشورت با وی چنین حکمی اعلام عمومی 
شده ابراز نارضایتی کرده است. روحانی پیش از این به 
کید کرده بود که از انتصاب های  اعضای هیات دولت تا
فامیلی و حاشیه سازی برای دولت در این موقعیت پرهیز 

کنند.«
 توضیح معاون پزشکیان 

 معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور تایید 
کرد که یوسف پزشکیان در دولت مسئولیت پذیرفته است. 
ح  متن پیام مهدی طباطبایی در پیام رسان ایکس به شر
زیر است: »در بین منتسبین بسیاری از رجال سیاسی، 
کدست تر از  یوسف  ، وطن دوست تر و پا ، خیرخواه تر زلال تر
پزشکیان ندیده ام. با وجود تحصیلات و منزلت اجتماعی 
عالی برای کمک به رئیس جمهور مسئولیتی را پذیرفته 

است. تلخی هایی که در فضای مجازی نسبت به وی ابراز 
شده، منصفانه، اخلاقی و خیرخواهانه نیست.«

 روایت ابطحی 
 سیدمحمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
نوشت: هرکسی یوسف پزشکیان را دیده و می شناسد، 
می داند جوان بسیار سالم، دور از هرگونه فساد، مومن 
به آرمان های مردم و یار پدرش هست. او که کنار پدرش 
باشد.  پاسخگو  باید  بگیرد،  حکم  گر  ا اتفاقا  هست. 
 آقازادگانی که دنبال رانت هستند، اصلا دم به تله نمی دهند 

و نمی گذارند جایی اسم شان مطرح شود. 
 یوسف پزشکیان کیست؟

 یوسف پزشکیان دارای مدرک کارشناسی، کارشناسی 
ارشد و دکتری فیزیک از دانشگاه شریف است. او عضو 
هیات علمی دانشگاه صنعتی سهند تبریز با مرتبه علمی 

« است. یوسف متولد۱3۶۰ و متأهل است.  »استادیار

 همه معتمدان روسای جمهور 
 روسای جمهور به سبب حساسیت هایی که وجود دارد 
وثوق  مورد  که  نزدیکان شان  از  افرادی  از  می کنند  سعی 
که موضوع پذیرفته  کنند  هستند، در دفتر خود استفاده 
شده ای است. به عنوان نمونه در دولت آیت ا... هاشمی 
بود که محسن پسر ارشد ایشان برای مدتی رئیس دفتر بود 
و در ۲۸ سالگی رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور شد 
و به مدت ۸ سال این سمت را بر عهده داشت. یا سیدعلی 
خاتمی برادر حجت الاسلام سیدمحمد خاتمی، رئیس جمهور 
سابق ایران است. او به مدت ۴ سال در دولت اصلاحات 
از سال ۱3۸۰ تا ۱3۸۴ رئیس دفتر رئیس جمهوری بود. او 
فوق لیسانس مهندسی صنایع از بروکلین دارد. ۱۴ اردیبهشت 
۹۲ هم روحانی در قامت رئیس جمهور وقت در حکمی، حسین 
فریدون یعنی برادرش را به عنوان دستیار ویژه رئیس جمهور در 
امور اجرایی منصوب کرد. در متن حکم حجت الاسلام دکتر 
روحانی آمده بود: »نظر به مراتب تعهد، توان اجرایی و سوابق 
مدیریتی جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان »دستیار 
ویژه رئیس جمهور در امور اجرایی« منصوب می شوید. امید 
است با عنایات الهی، در خدمت به ملت شریف ایران و نظام 
جمهوری اسلامی و رعایت اصول قانون مداری، اعتدال گرایی 
و منشور اخلاقی دولت تدبیر و امید موفق باشید.« داود 
احمدی نژاد برادر بزرگ محمود احمدی نژاد رئیس دولت های 
نهم و دهم بود. او شش سال از محمود بزرگتر و متولد سال 
اد در دوران  ۱3۲۹ در آرادان گرمسار بود. داود احمدی نژ
ریاست جمهوری برادرش محمود احمدی نژاد ابتدا به سمت 
ریاست بازرسی نهاد ریاست جمهوری منصوب شد. سپس وی 
در مرداد ۱3۸۷ از مقام خود کناره گیری کرد. علت کناره گیری او 
از این جایگاه اختلافش با برادر بر سر انتصاب »علی کردان« 
به پست وزارت کشور و نیز تأثیرپذیری محمود از مشایی و 

مشارکت دادن طرفداران مشایی در کارها بود. 

  یوسف پزشکیان در پاستور

  همه روسای جمهور از معتمدان استفاده کردند

 رشیدی کوچی درباره  شکست فیلترینگ: 

  فیلتر را بر نداریم
چوبش را بد می خوریم

 آرمان ملی: فیلترینگ یکی از موضوعات 
مهمی است که شاید به جرأت بتوان گفت که 
امروز در اولویت مطالبات مردم و وعده های 
ح است و هر از  دولت در جهت تحقق مطر
 ، چندی نیز از رئیس جمهور گرفته تا وزیر
سخنگوی دولت و یا اعضای شورای عالی 
فضای مجازی نسبت به این مساله صحبت 
کرده و موضوع گیری می کنند؛ اما آنچه مهم 
امروز  اینکه  پرداخت  بدان  باید  و  است 
که برای آن  فیلترینگ نه تنها به نتایجی 
متصور بودند نرسیده بلکه مضراتش به لحاظ 
مسائل مختلف بسیار بیشتر از محسنات 

آن است 
فیلترینگ به اهداف خود نرسیده   

است
خصوص  در  مجلس  پیشین  نماینده   
فیبلترینگ و مضرات آن اظهار داشت: زمانی 
ما ویدئو را ممنوع کرده بودیم. آیا به اهدافمان 
؟ زمانی  در ممنوعیت آن رسیدیم یا خیر
ماهواره را ممنوع کردیم. آیا به اهدافمان 
رسیدیم؟ اینجا دعوا سر حزب و جناح و گروه 
و باند نداریم چرا که عده ای تصمیم گرفتند 
که ماهواره در این کشور ممنوع باشد. آیا به 
اهداف تعیین شده در این زمینه رسیدیم 
؟ ما تقریبا تمام پلتفرم های معروف  یا خیر
در دنیا را فیلتر کرده ایم. همه را و نه تقریبا که 
همه مردم دنیا از آنها استفاده می کنند. از 
ک، توییتر، فیسبوک، یوتیوب، تلگرام،  تیک تا
وی چت و وایبر همگی فیلتر شدند. الان 
گهان یکی از پلتفرم ها از زیردست  گر نا هم ا
مسئولان رد شده به این دلیل است که مردم 
از آن پلتفرم استقبال نکردند و به محض اینکه 
اقبال نشان دهند، فیلتر می شوند مانند تردز 
که تا فهمیدند مردم به سمت آن می روند، 
فیلتر کردند و یا کلاب هاوس هم به همین 
صورت است. جلال رشیدی کوچی گفت: 
پس عملا همه شبکه های اجتماعی را در 
ایران فیلتر کرده ایم. قسمت قابل توجهی از 
سایت ها هم فیلتر است در کنار این سایت ها 
اپلیکیشن های مورد نیاز مردم را هم فیلتر 
کرده ایم. آنجایی هم که غربی ها ما را تحریم 
نکرده اند هم ما خودمان اینجا بسته ایم. 
گر اینترنت ما  وی افزود: در بقیه موارد هم ا
فلیتر ندارد اما سرعتش پایین است. ما در 
سرعت اینترنت جزء کشورهای آخر و رتبه 
۱۵3 هستیم. این نماینده سابق مجلس 
کشور قانون  کرد: اولا فیلترینگ در  بیان 
نیست، تصمیم است. این خیلی مهم است. 
نهاد شورای عالی امنیت ملی تصمیم گرفته 
که بنابر گفته عزیزان در آن زمان تا آرام شدن 
گرام و  شرایط، فضای مجازی مانند اینستا
واتس آپ را ببندد. خود رئیس جمهور وقت 
مرحوم آقای رئیسی این را اشاره کرده است، 
سمعا و طاعتا. ببندید، درست هم هست 
برای اینکه فضا آرام شود. بنابراین تصمیم 
می کند.  تصویب  مجلس  را  قانون  است. 
کاری نداریم که تعدادی شورا در کنار مجلس 
آمده اند و برای خود قانون گذاری می کنند. 
وی ادامه داد: در مورد قانون، در قانون 
اساسی هم دیده شده که در شرایط اضطرار 
گر تصمیمی گرفته شود تا مدتی  و جنگی ا
لازم الاجرا است و بعد از آن تمدیدش به 
عهده مجلس است. سوما وقتی شما چراغ 
که همه از  قرمزی را در جایی گذاشته اید 
آن عبور می کنند، باید در مورد آن فکری 
کرد. رشیدی کوچی بیان کرد: الان اینترنت 
ماهواره ای که به نام استارلینک می شناسیم 
شاید من و شما در جمع خودمان بگوییم 
خ  این سرکاری است. ولی عملا در حال ر
دادن است. چند صباح دیگر ما نمی توانیم 
در برابر این تکنولوژی مقاومت کنیم. چون 
ابزارش را نداریم. آقای ایلان ماسک یا بلوف 
که من می گویم بلوف نزده، چون در  زده 
منطقه بیش ترین دیش های استارلینکی 
گر  که فعال است در ایران است. فردا روز ا
اینترنت ماهواره ای را روی گوشی ها فعال 
کرد می خواهیم گوشی را هم ممنوع کنیم و 

بگوییم کسی گوشی دست نگیرد؟ 
 این روش درست نیست

لزوم  خصوص  در  کوچی  رشیدی   
گر  کرد: امروز ا برداشتن فیلترینگ اظهار 
فیلتر را بر نداریم، شش ماه دیگر یکسال 
دلم  من  می خوریم.  بد  را  چوبش  دیگر 
می سوزد که این ها را می گویم. پس وقتی از 
رفع فیلتر می گوییم همه چیز اعم از فساد، 
تبعات  و  آن  گردش مالی، فساد اخلاقی 
امنیتی و اجتماعی آن را در نظر می گیریم. 
مجلس  در  مرودشت  نماینده  نماینده 
واقعیت های  ما  اظهارداشت:  یازدهم 
جامعه را نمی پذیریم. اصرار می کنیم و در 
اتاق هایی نشسته ایم و نمی خواهیم قبول 
کرده ایم. بیرون  کنیم. خودمان را ایزوله 
و  کنیم  صحبت  جوانان  این  با  و  بیاییم 
بگوییم از ما چه می خواهید؟ آن را فراهم 
کنیم. من ۴ سال در مجلس این ها را داد 
زده ام و آخر به من گفتند برو در خانه بنشین 
و الان هم در خانه نشسته ایم. ولی این روش 
در فضای مجازی درست نیست. وی عنوان 
کرد: برویم به جوان بگوییم من این و این را 
برای تو آزاد می کنم، دسترسی تو را تسهیل 
می کنم، تو هم اینجا گوش به حرف من بده. 

بخدا گوش می دهد. 


